
  فریماه فرجامی با حضور خانواده این هنرمند 
و جمعی از همکارانش در سینما و تئاتر به خانه 
ابدی بدرقه شد. تعدادی از دوستداران زنده یاد 
فریماه فرجامی صبح سه شنبه ۱۳ تیرماه در 
مقابل خانه هنرمندان گردهم آمدند تا با بازیگری 
که سال ها از عرصه هنری به شکل جدی دور شده 
بود اما نقش و جایگاهش در سینما فراموش شدنی 
نیست، وداع کنند. این مراسم پس از پخش چند 
قطعه موسیقی با صدای محمدرضا و همایون 
شجریان و با اجرای احترام برومند آغاز شد. 
برومند با اشاره به این که امروز همه صاحب عزا 
هستیم، گفت: ما او را خیلی زودتر از آن چه تصور 
می کردیم در اوج زیبایی، پختگی، مهربانی 
و صمیمیت از دست دادیم. به این ویژگی ها 
استعدادش در بازیگری را هم باید اضافه کنیم 
تا بشود فریماه فرجامی که خیری از زندگی ندید 
ولی لب  به گله نگشود. در ادامه مسعود فروتن 
خاطراتی را از همکاری با این هنرمند تعریف 
کرد. سپس ایرج راد، رئیس هیات مدیره خانه 
تئاتر گفت: فریماه فرجامی دختر تئاتر بود. در 
اداره هنرهای دراماتیک و دانشگاه درس تئاتر 
خواند و با بزرگان این هنر کار کرد. تئاتر کار 
سختی است و جسم سالم و تمرین های بدنی 
نیاز دارد. البته بیشتر وقت ها درباره فعالیت های 
سینمایی فرجامی صحبت می شود ولی او در تئاتر 
نقش های ماندگاری داشت. او بیان داشت: فریماه 
فرجامی سادگی ای داشت که باعث شد او را دوره 
کنند تا کار به جایی برسد که نباید می رسید. او 
توانایی داشت که کارهای زیادی در این عرصه 
داشته  باشد، ولی حتی کسانی که از مصائب او 

آگاه بودند دست او را نگرفتند. این سرمایه ای بود 
که ما از دست دادیم در حالی که می توانست باعث 
افتخار بیشتری باشد. امیدوارم تراژدی فریماه 
فرجامی برای هنرمندان تکرار نشود. در بخشی 
دیگر ابوالفضل پورعرب در سخنانی اظهارکرد: در 
مورد خانم فرجامی باید بگویم که آفاق بود و آفاق 
رفت . غمگین بود و غمگینانه رفت. در سال هایی 
که کار می کردیم دوستی ای بین ما شکل گرفت 
و هر از گاهی سراغ می گرفتم ولی نمی دانم چه 
شد که این تنهایی اتفاق افتاد. این بازیگر افزود: 
اولین بار است که می بینم مردم برای عکس گرفتن 
نیامده اند بلکه آمده اند تا ببینند این هنرمند را 
تا کجا باید همراهی کنند. مردم همیشه همراه 
بودند و در این سال ها ما پیر شدیم و مو سفید 
کردیم. ان شاءا... در شادی ها برای مردم جبران 
کنیم. پورعرب در پایان گفت: نگذاشتند ما در 
بیمارستان ایشان را ملاقات کنیم چون آدرسی 
ندادند ولی امیدوارم دیگر از این غم ها نباشد. 

افسانه چهره آزاد، بازیگر نیز از رسیدگی مالی و 
معنوی خانواده فرجامی به او صحبت و تاکید کرد: 
برخلاف برخی صحبت های مطرح شده فریماه 
فرجامی تنها نبود ولی خانواده تمایلی نداشتند 
او خیلی در محافل باشد و ما باید به این موضوع 
احترام می گذاشتیم. در این بخش از مراسم پیکر 
فریماه فرجامی به محوطه خانه هنرمندان ایران 
آورده شد تا خانواده و همکارانش با او وداع کنند. 
سپس فرهاد فرجامی از حاضران در مراسم و 
خانه های سینما و تئاتر برای برپایی مراسم 
قدردانی کرد. علی دهکردی، عضو هیات مدیره 
خانه سینما، محمد شیری، مهوش وقاری، اصغر 
همت، محمود پاک نیت، پژمان بازغی، رئیس 
انجمن بازیگران خانه سینما، کوروش سلیمانی، 
اکرم محمدی، رضا درمیشیان، مازیار لرستانی، 
حبیب دهقان نسب، رضا بابک، محمدمهدی 
عسگرپور، مه لقا باقری، محسن امیریوسفی و 
شهرام گیل آبادی از جمله دیگر حاضران در 
این مراسم بودند. فریماه فرجامی حدود دو ماه 
قبل دچار سکته مغزی شد و پس از بهبود نسبی 
درمان را تحت نظر پزشک در منزل ادامه داد اما 
دو هفته قبل دوباره براثر سکته راهی بیمارستان 
شد و حدود چند روز را در کما به سر برد تا این که 
شامگاه جمعه ۹ تیرماه خبر درگذشت این 
بازیگر در سن ۷۱ سالگی به طور رسمی اعلام 
شد. »خط قرمز« و »سرب« مسعود کیمیایی، 
»اجاره نشین ها«ی داریوش مهرجویی، »مادر« 
علی حاتمی، »پرده آخر« واروژ کریم مسیحی و 
»نرگس« رخشان بنی اعتماد از جمله فیلم های 

این بازیگر بودند.
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   محسن یزدی، مدیر شبکه مستند در صفحه 
مجازی اش درباره رفتنش از این شبکه تلویزیونی، 
توضیحاتی ارائه کرد. محسن یزدی پس از چند روز 
به شایعات اخیر درباره رفتنش از شبکه مستند 
واکنش نشان داد. وی در صفحه مجازی خود نوشت: 
»هر آمدنی رفتنی دارد. نه با آمدنی معجزه ای شده 
نه با رفتی فاجعه ای رخ داده است. شانس من 

این است که دوستان، همکاران و هم صنف های 
بزرگواری دارم که عیوبم را نمی بینند وگرنه خودم 
بیشتر از دیگران به این عیوب واقفم و هیچگاه 
متوهم نشده ام.« یزدی در بخش دیگری نوشت: 
»در سازمان صدا و سیما تغییراتی رخ داده و طبعا 
افراد بر اساس این تغییرات انتخاب می شوند. حق 
خودم می دانم که بر مواردی پافشاری کنم و حق 

دوستان هم این است که برای پیشبرد اهداف خود 
انتخاب دیگری داشته باشند ولو اینکه من به این 
خط مشی شان نقد داشته باشم که دارم. شبکه 
مستند هم با زحمات مدیران قبلش به یک سطح 
کیفی رسید. تلاش من هم این بود شبکه را در همان 
سطح نگه دارم و اگر توانستم چیزی به آن بیفزایم. به 
گمانم باید نقد کرد اما اگر مبنای این نقد، تغییر یک 
مدیر باشد، تنها صدا و سیما را بی مورد محافظه کار 
می کند که در این صورت ما هم در جهت تضعیف 

مهم ترین رسانه کشور قدم برداشته ایم.«

در صفحه مجازی مطرح شد
 روایت محسن یزدی درباره جدایی اش از شبکه مستند

 سالی 100 اثر خارجی 
ترجمه و اقتباس می کنیم

 مدیرکل هنرهای نمایشی:
 می خواهیم تئاتر فراگیر در 
سراسر ایران رواج پیدا کند

 مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی به همراه دبیر نوزدهمین 
عروسکی  نمایش  بین المللی  جشنواره 
تهران- مبارک با گروه های نمایشی بخش 
جشنواره  در  حاضر  بهزیستی  فراگیر 
دیدار کرد. در پنجمین روز از برگزاری 
نوزدهمین دوره جشنواره بین المللی نمایش 
عروسکی تهران- مبارک، کاظم نظری 
مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی به همراه هادی حجازی فر 
دبیر جشنواره، میرآرش مصطفایی مدیر 
اجرایی و امیر موسی کاظمی مدیر روابط 
عمومی جشنواره، با حضور در هتل باباطاهر 
با اعضای گروه های بهزیستی حاضر در 
این دوره از جشنواره دیدار کردند. کاظم 
نظری مدیرکل هنرهای نمایشی در این 
دیدار که با حضور هفت گروه نمایشی از 
شهرهای مختلف ایران در بخش فراگیر 
بهزیستی برگزار شد، گفت: هیچ وقت خسته 
نشوید و پای کار تئاتر بمانید. گروه های 
نمایشی بخش فراگیر در دوره نوزدهم 
جشنواره نمایش عروسکی تهران خوش 
درخشیدند و جای شکر دارد که چنین 
هنرمندان و گروه های نمایشی بااستعدادی 
در ایران وجود دارد. وی ادامه داد: ما با 
برنامه ریزی هایی که از پیش انجام شده 
است، می خواهیم تئاتر فراگیر و بهزیستی 
در استان ها و شهرهای ایران رواج پیدا 
کند و جامعه را پیگیر این نمایش ها کنیم. 
در ادامه این دیدار، هادی حجازی فر دبیر 
جشنواره نمایش عروسکی بیان  داشت: 
من به عنوان یک نمایشگر عروسکی از 
شرکت کنندگان و مربیان بخش فراگیر و 
بهزیستی تشکر می کنم که با عشق و امید 
به صحنه ها آمده اند. وی ادامه داد: هرکسی 
امید را از طرف مقابلش بگیرد جنایت کرده 
و هرکسی به اطرافیانش امید ببخشد، او را 
دوباره آفریده است. شما معلمان و مربیان، 
امید را با زبان هنر به زیبایی به هنرمندان 
بخش فراگیر بخشیدید و باعث خلق اتفاقات 
خوبی شدید. اگر من کاره ای بودم در این 
مملکت، به جز اسم شهدا، اسم معلمان را نیز 
روی خیابان ها و کوچه ها می گذاشتم. وی 
تأکید کرد: زندگی ادامه دارد، البته غم هم 
دارد، ولی زیبایی هایش بیشتر است و همین 
ما را شگفت زده می کند. در پایان این دیدار 
از هنرمندان بخش فراگیر با اهدای هدایایی 

قدردانی و تشکر شد.

  سخنگوی وزارت خارجه روسیه هشدار داد، بازگشت 
آمریکا به یونسکو احتمالا سبب تحکیم تسلط ایدئولوژیک 
غرب بر این نهاد شود. ماریا زاخاروا در انتقاد از بازگشت آمریکا 
به یونسکو گفت: واشنگتن علنا گفته که به دنبال مقابله با نفوذ 
چین است. سازمان آموزشی علمی و فرهنگی سازمان ملل 
ملقب به یونسکو، در یک نشست فوق العاده درباره بازگشت 
آمریکا به این نهاد رای گیری کرد و نتیجه آن به بازگشت این 
کشور به یونسکو منجر شد. آمریکا در دوره ریاست جمهوری 

دونالد ترامپ از یونسکو خارج شده بود. به گزارش خبرگزاری 
تاس، ماریا زاخاروا سخنگوی افزود: قطعنامه مصوب نشست 
فوق العاده یونسکو برای بازگشت آمریکا، در تضاد با اصل 
اساسی برابری حاکمیتی کشورها است. سخنگوی وزارت 
خارجه روسیه با اشاره به توضیحات مقام های آمریکایی 
درباره چرایی بازگشت این کشور به یونسکو اعلام کرد: 
واشنگتن انگیزه های فرصت طلبانه خود را برای بازگشت به 
یونسکو پنهان نمی کند. زاخاروا افزود: »نمایندگان )آمریکا در 

یونسکو( نیات شان را برای مقابله با نفوذ چین بر این سازمان 
به طور علنی بیان کردند.« در رای گیری جمعه هفته گذشته 
برای بازگشت آمریکا به یونسکو، ۱۳۲ کشور عضو رای 
مثبت، ۱۰ کشور رای منفی و ۱۵ کشور رای ممتنع دادند. 
دونالد ترامپ در زمان ریاست جمهوری بارها از آنچه »مواضع 
ضد اسرائیلی« یونسکو از یکسو و همچنین کمک مالی زیاد 
واشنگتن به این نهاد بین المللی انتقاد کرده بود و پنج سال 

قبل، آمریکا را از یونسکو خارج کرده بود. 

 وزیر دارایی فرانسه گفت: در اعتراضات روزهای اخیر به 
قتل نوجوان ۱۷ ساله، بیش از ۱۰۰۰ مغازه به آتش کشیده 
و غارت شده است. »برونو لومر« وزیر اقتصاد و دارایی 
فرانسه اعلام کرد که در جریان ناآرامی های اخیر این 
کشور در پی قتل جوان ۱۷ ساله به دست پلیس فرانسه، 
بیش از یکهزار مغازه در سراسر این کشور به آتش کشیده 
شده و یا این که غارت شده است. خبرگزاری »اسپوتنیک« 
گزارش کرد، وزیر امور دارایی فرانسه تصریح کرد: ۲۵۰ 

دفاتر بانکی، 4۵۰ مغازه فروش تنباکو، ۲۰۰ مرکز خرید 
و بیش از ۱۰۰۰ فروشگاه مورد حمله معترضان فرانسوی 
قرار گرفته است. از طرف دیگر، »ژرار دارمنن« وزیر کشور 
فرانسه به خبرنگاران گفت: از هفته گذشته تاکنون، ۳۲۰۰ 
نفر در جریان ناآرامی های مربوط به قتل یک نوجوان در 
فرانسه بازداشت شده اند. در پی انتشار خبر قتل نوجوان 
۱۷ ساله، معترضان خشمگین ساختمان ها و خودروهای 
دولتی را در حومه فرانسه به آتش کشیدند. از آن زمان به 

بعد، ناآرامی ها به سایر شهرها و مناطق فرانسه گسترش 
پیدا کرده است. »امانوئل ماکرون«، رئیس جمهور فرانسه، 
مرگ این پسر نوجوان را »غیرقابل توضیح و غیرقابل 
توجیه« توصیف کرده است. اگرچه از میزان شورش ها 
کمی کاسته شده، اما وزارت کشور بار دیگر 4۵۰۰۰ پلیس 
و ژاندارم را در سراسر فرانسه مستقر کرده است. پلیس این 
کشور برای کنترل اوضاع و پایش مردم از پهپاد استفاده 

می کند. 

هشدار روسیه درباره تبعات بازگشت آمریکا به یونسکو

وزیر دارایی فرانسه: 
  بیش از 1000 مغازه به آتش کشیده شد

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

 سخنگوی سابق کاخ سفید 
علیه ترامپ شهادت داد

 سخنگوی سابق کاخ سفید اظهارکرد که شاهد بوده 
رئیس جمهور پیشین آمریکا در نشست های خصوصی 
در باشگاه شخصی اش، اسناد محرمانه دولتی را به 
برخی اشخاصی که مجوز امنیتی نداشتند، نشان داده 
است. »استفانی گریشام«، سخنگوی سابق کاخ سفید 
تایید کرد، »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور سابق آمریکا 
به شخصه در نشست هایی در باشگاه تفریحی »مار-ئه-

لاگو« در فلوریدا، اسناد طبقه بندی شده دولتی را به 
افراد غیرمجاز نشان داده است. چندی پیش، هیات 
منصفه یک دادگاه فدرال آمریکا علیه دونالد ترامپ در 
پرونده نگهداری از اسناد محرمانه در ملک شخصی خود 
اعلام جرم کرد. در کیفرخواست این دادگاه مشخص 
شد ۳۷ مورد جرم علیه این رئیس جمهور سابق آمریکا 
اعلام شده است. پیگرد قضائی ترامپ از بابت مدیریت 
اسناد محرمانه دولتی تقریبا یکسال بعد از آن صورت 
گرفت که FBI بعد از جست وجوی محل سکونت او 
در عمارت »مار-ئه-لاگو« بیش از ۱۰۰ سند محرمانه 
کشف کرد. استفانی گریشام که مدتی به عنوان رئیس 
دفتر و دبیر مطبوعاتی »ملانیا ترامپ«، همسر رئیس 
جمهور سابق آمریکا نیز کار کرده، در مصاحبه با شبکه 
»ام.اس.ان.بی.سی« موضوع طرح کیفرخواست علیه 
ترامپ به خاطر نگهداری از اسناد محرمانه را پیش 
کشید. »آلکس ویت«، مجری شبکه ام.اس.ان.بی.سی از 
گریشام پرسید آیا ترامپ  در نشست های خصوصی اسناد 
طبقه بندی شده دولتی را به اشخاص دیگر نشان داده 
است. سخنگوی سابق کاخ سفید پاسخ داد: »جواب کوتاه 
من به این سوال این است:  بله. من دیدم که او در حیاط 
خلوت اتاق غذاخوری اقامتگاه مارئه-لاگو این اسناد را به 
افرادی نشان داد. پس او رعایت محرمانگی اطلاعات را 
نکرد و هرگز این کار را انجام نداد.« گریشام حین حضور 
در برنامه شبکه ام.اس.ان.بی.سی به اظهار تاسف درباره 
صحبت های ترامپ در فایل صوتی جنجالی حرفهایش 
در نشستی در باشگاه گلف »بدمینستر« در سال ۲۰۲۱ 
که نخستین بار از سوی شبکه سی.ان.ان پخش شد به 
ویژه این ادعا که در مقام رئیس جمهور می توانسته این 
اسناد را از طبقه بندی خارج کند پرداخت. سخنگوی 
سابق کاخ سفید در ادامه این مصاحبه افزود:  »ترامپ 
در این فایل مشخصا می گوید که باید این اسناد را 
از طبقه بندی خارج می کرد اما این کار را نکرد. فکر 
می کنم این هم یک مدرک علیه او است. معتقدم در 
بخشی از آن فایل صوتی ترامپ می گوید که حرف هایی 
غیرقابل انتشار را می زند. می دانم که دونالد ترامپ قوانین 
خبرنگاران را می داند. او می داند اگر حرفی نباید منتشر 
شود پس نباید درباره آن حرف بزند. بنابراین فکر می کنم 
او در اینجا دارد یک پوشش برای این کار خود دست و 

پا می کند.« 

سرگئی لاوروف:   

غرب برای ارسال سلاح های مرگبار به اوکراین برنامه ریزی می کند
کوتــــاه

گرچه  گفت:  روسیه  خارجه  وزیر    
غرب وانمود می کند که به دنبال برقراری 
آتش بس در اوکراین است اما درصدد ایجاد 
زیرساخت نظامی برای ارسال سلاح های 
مرگبار به کی یف است. »سرگئی لاوروف« 
با تأکید درباره نقش غرب در دامن زدن به 
درگیری های اوکراین بیان داشت: کشورهای 
غربی با ارسال تسلیحات به دنبال ایجاد 
زیرساخت نظامی جدید در اوکراین هستند 
تا سلاح های مرگبار دوربرد جدید به این 
کشور ارسال کنند. وزارت خارجه روسیه 
گزارش کرد، لاوروف افزود: »غرب تلاش 
دارد تا به طور موقت جنگ اوکراین را متوقف 
کند و آتش بس برقرار کند و برای خود فرصت 
ایجاد کند و زیرساخت نظامی جدیدی ایجاد 
کرده و سلاح های مرگبار دوربرد جدید )به 
اوکراین( ارسال کند.« پیش از این، وزیر امور 
خارجه روسیه گفته بود که کشورهای غربی 
در پیشنهادهایی که برای راه حل جنگ 
اوکراین مطرح می کنند، جدی نیستند. 
کی یف با استفاده از تسلیحات ارائه شده 
از سوی اعضای ناتو از جمله گلوله های 

۱۵۵ میلی متری توپخانه و راکت های 
HIMARS شهرها و مناطق مسکونی در 
دونباس را روزنامه هدف حملاتی با هدف 
ایجاد وحشت قرار می دهد که این حملات 
تنها در یک سال گذشته به کشته و زخمی 
شدن صدها نفر منجر شده  است. به نوشته 

خبرگزاری »اسپوتنیک«، اوکراین به شکل 
سیستماتیک با استفاده از تسلیحاتی که از 
سوی متحدانش در ائتلاف ناتو دریافت کرده 
برای حمله به اهداف غیرنظامی در روسیه 
از جمله مناطق »دونباس«، »کریمه«، 
»خرسون« و »زاپروژیا« که مدعی آنها 

به عنوان خاک خودش است، استفاده کرده 
است. آمریکا و اتحادیه اروپا از زمان آغاز 
جنگ اوکراین در فوریه ۲۰۲۲ ده ها میلیارد 
دلار تسلیحات به کی یف ارسال کرده  و 
به تدریج سلاح های سنگین تر و پیشرفته تری 
شامل تانک های جنگی اصلی، سامانه  پدافند 
هوایی »پاتریوت« و موشک های دوربرد 
انگلیسی »سایه طوفان« را در اختیار این 
کشور قرار داده اند. با این حال ولودیمیر 
دریافت  متقاضی  همچنان  زلنسکی 
کمک ها و تسلیحات بیشتری است و در 
اواخر خردادماه در مصاحبه  ای با شبکه »ان.

بی.سی .نیوز« مدعی شد، ادامه یافتن جنگ 
با روسیه به نفع آمریکا و ناتو است. مسکو 
مکررا به ناتو درباره ادامه تحویل تسلیحاتی 
کشنده تر به اوکراین و عواقب آن هشدار داده 
و گفته است، این روند نه فقط خطر تشدید 
تنشها بین روسیه و ناتو را به همراه دارد بلکه 
می تواند کل جهان را به دلیل احتمال منتقل 
شدن این تسلیحات به گروه های تروریست، 
شورشی و جنایتکار در اروپا، خاورمیانه و 

آفریقا بی ثبات کند.

جنگ طلبی تل آویو به رغم شکست
 به رغم انتشار تحلیل ها و اخباری مبنی بر عدم تحقق 
اهداف ارتش رژیم صهیونیستی از حمله به اردوگاه جِنین، 
مقامات تل آویو خواهان تداوم درگیری ها هستند. به گزارش 
فارس، رسانه های رژیم صهیونیستی به نقل از مقامات ارتش 
و کابینه تل آویو از تداوم حمله نظامی به اردوگاه فلسطینی 
جِنین با شرکت حدود هزار سرباز اسرائیلی برای دومین روز 
متوالی گزارش دادند. طبق گزارش شبکه »آی۲4« رژیم 
صهیونیستی، »دانیل هاگواری«، سخنگوی ارتش تل آویو، 
درباره تداوم این حمله گفته است: »۱۲۰مظنون دستگیر 
شده اند؛ ۱۰زیرساخت یا هدف دیگر هم باید قبل از پایان این 
عملیات کشف شوند.« نیروهای اشغالگر رژیم صهیونیستی 
سه شنبه، 4جولای، برای دومین روز متوالی به تجاوزات 
گسترده و همه جانبه زمینی و هوایی علیه شهر جنین و 
اردوگاه آوارگان آن در شمال کرانه باختری ادامه دادند؛ این 
عملیات تجاوزگرانه جدید به جنین از سحرگاه دیروز آغاز 
شده است. »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
تاکید کرده بود که »عملیات خانه و باغ در جنین تا رسیدن 
به هدف مورد نظر ادامه دارد.« مقامات تل آویو تاکنون و 
باوجود انتشار گزارش هایی مبنی بر شکست میدانی و عدم 
تحقق اهداف مطلوب، خواهان تداوم حملات هستند. شبکه 
۱۲رژیم صهیونیستی در گزارشی اعلام کرد که فرماندهان 
ارتش و شاباک به نتانیاهو، نخست وزیر کابینه تل آویو تاکید 
کردند که اهداف عملیات نظامی در جِنین محقق نشده اند. 
طبق اعلام وزارت بهداشت فلسطین، در نتیجه این یورش 
۱۰ غیرنظامی شهید و بیش از ۱۰۰ نفر دیگر زخمی شدند 
که حال ۲۰ نفر از آن ها وخیم گزارش شده است. هلال احمر 
فلسطین هم اعلام کرد که اوضاع انسانی در اردوگاه جنین، 
بسیار بد است و ساکنان این اردوگاه به شدت نیازمند دارو، 
آب و موادغذایی هستند؛ تجاوز رژیم صهیونیستی به جنین، 
مانع امدادرسانی می شود. رسانه های صهیونیستی با اذعان به 
شکست تجاوزات ارتش رژیم اشغالگر به شهر جِنین و اردوگاه 
آن، اعلام کردند: اگر عملیات نظامی قبلی ارتش اسرائیل در 
جنین موفقیت آمیز بود، اصلا نیازی به عملیات فعلی وجود 
نداشت. »ایهود یعری«، تحلیلگر مسائل و تحولات عربی 
در »شبکه ۱۲« رژیم صهیونیستی، شکست عملیات های 
نظامی قبلی ارتش رژیم صهیونیستی در جنین و در مواجهه 
با جناح های مقاومت فلسطین را دلیل آغاز مجدد درگیری ها 
توسط تل آویو معرفی کرده بود. »تزوی یحزکالی«، تحلیلگر 
مسائل عربی در شبکه ۱۳ رژیم صهیونیستی نیز به نوبه خود 
با بیان اینکه »عملیات نظامی علیه جنین قواعد بازی را 
تغییر نخواهد داد«، خاطرنشان کرد: جوانان اردوگاه جِنین، 
فرهنگ جهاد را حمل می کنند؛ علاوه بر این آن ها دارای 
فناوری و تسلیحات پیشرفته ای هستند. روزنامه صهیونیستی 
»هاآرتص« هم در گزارشی، با توصیف حمله اخیر رژیم 
صهیونیستی علیه شهر جِنین به »عملیات متوهمانه«، تاکید 
کرد که هدف قراردادن این اردوگاه فلسطینی، موفقیت آمیز 

نبوده و منجر به »تضعیف پایه های مقاومت« نخواهد شد. 

 مهدی شاملو، مدیر ایرانصدا از 
ترجمه و اقتباس اختصاصی آثار 
خارجی برای این پایگاه به صورت 
کتاب گویا سخن گفت. مهدی شاملو 
مدیر پایگاه اینترنتی ایرانصدا در 
گفت وگو با مهر بیان کرد: ایرانصدا 
در حال حاضر بزرگ ترین »صدای 
درخواستی« کشور است که در ۲ 
قالب کتاب گویا و پادکست فعالیت 
اپلیکیشن  داد:  ادامه  وی  دارد. 
ایرانصدا بیش از ۲ میلیون نصب 
دارد و کاربران ایرانصدا بخشی از 
سایت  از  بخشی  و  اپلیکیشن 
استفاده می کنند. مدیر ایرانصدا 
گفت: ایرانصدا آثارش را در سه دسته 
موضوعی تولید می کند. موضوع اول 
ادبیات کهن است که تاکنون ۳۰ 
اثر فاخر ادبیات کشور را به صورت 
کتاب گویا تولید کرده ایم از کتاب 
حافظ گرفته تا گلستان و بوستان 
سعدی و از تاریخ بیهقی تا شاهنامه 
فردوسی تولید شده است. موضوع 
دوم کتاب های مرتبط با ادبیات 
معاصر هستند که با ناشران توافق 
می کنیم تا کتاب ها را به صورت گویا 
تولید کنیم. شاملو اظهارکرد: بخش 
سوم هم کتاب های خارجی است 
آنها تحت نسخه  تقریبا تمام  که 
اختصاصی ترجمه و اقتباس خودمان 
منتشر می شود. تقریبا سالی ۱۰۰ 
اثر خارجی در ایرانصدا به صورت 
اختصاصی ترجمه و اقتباس می شود. 
اینها توسط خودمان صورت می گیرد. 
یکی از تفاوت ها این است که این آثار 
با تمرکز بر همان خوانش و صوتی 
شدن برگردان می شود. مدیر ایرانصدا 
افزود: همان طور که با اکبر منانی 
همکاری داشتیم با صداپیشه های 

مطرح همکاری داریم. 

 به آهنگسازی حمیدرضا آفریده

 ثریا قاسمی راوی یک کتاب قصه شد
 یکی از آهنگسازان و نوازندگان شناخته شده کشورمان 
از تولید و ضبط یک کتاب قصه برای گروه سنی کودک 
به نویسندگی الهام افراز و روایت ثریا قاسمی خبر داد. 
حمیدرضا آفریده از تولید و ضبط یک کتاب قصه برای گروه 
سنی کودک به نویسندگی الهام افراز و روایت ثریا قاسمی 
خبر داد. حمیدرضا آفریده گفت: اثر پیش رو مجموعه کتاب 
صوتی با موضوعیت و محوریت اشکال هندسی و سازهای 
موسیقی ایرانی در حدود یک سال و نیم است که مراحل 
تولید و ضبط آن در حال انجام است و اکنون به نیمه های 
پایانی این مجموعه نزدیک هستیم. وی درباره آهنگسازی 
و مراحل تولید توضیح داد: اولین باری که کتاب را خواندم 
و دوستی ای که با خانم افراز داشتم بسیار از شخصیت ها و 
موضوع این کتاب لذت بردم چرا که قابلیت نقش پردازی و 
شخصیت سازی اشکال هندسی با سازهای موسیقی ایرانی 
برای این کتاب بسیار بالا بود و از آنجایی که سال هاست کتاب 
صوتی برای کودکان در این قالب، که موسیقی سنتی بتواند 
نقش مهم و کلیدی داشته باشد احساس کمبود می کردم تا 
اینکه این مجموعه را با محوریت سازهای موسیقی ایرانی 
شخصیت سازی کردم و سعی در این داشتم که بتوانم با 
سازهای موسیقی ایرانی پیوندی ایجاد کنم که هم موضوع 
اصلی این اثر حفظ بشود و هم جنبه های فرهنگی دیگری از 
جمله موسیقی در داستان نقش پررنگی داشته باشد. این 
نوازنده و آهنگساز بیان کرد: در آهنگسازی این مجموعه 
سعی شده هم شناخت سازهای ملی نقش پررنگی داشته 
باشد و هم از قابلیت بالای موسیقی ایرانی یعنی دستگاه ها 
و آوازها و نیز استفاده از فرم های مختلفی مثل پیش درآمد، 
چهار مضراب و رنِگ در این مجموعه استفاده شود به عبارتی 
هر شکل نماد یک ساز در یکدستگاه موسیقی ایرانی و یک 
فرم از آهنگسازی موسیقی ایرانی باشد. الهام افراز، نویسنده 
این مجموعه هم درباره موضوع و نگاه این کتاب بیان داشت: 
کتاب »کی بود کی نبود« داستان کوتاهی است که از اشکال 
هندسی به عنوان نماد گروه های مختلف افراد در جامعه و یا 
جنبه های روانی مختلف شخصیت هر فرد، کمک گرفته شده 
است. ضمن اینکه در روند داستان به چالش هایی که هر فرد 
در طی مسیر رشد شخصیت با آن مواجه می شود اشاره شده 
است. ثریا قاسمی قصه گو، الهام افراز نویسنده، حمیدرضا 
آفریده آهنگساز، نوازنده کمانچه، کمانچه پنج سیم، قیچک 
آلتو، کارگردانی و مدیریت پروژه، پاشا هنجنی نوازنده نی، 
بهزاد رواقی نوازنده تار و سه تار، حنانه سعیدی نوازنده قانون، 
علی عابدین نوازنده سنتور، مریم خدابخش نوازنده عود، 
زکریا یوسفی دف و دایره نوازندگان، مینا مومنی، عرفان 
هنربخش، لیلا سودبخش، آیدین الماسیان، کسری نیک 
آذر گروه دوبله و... بخش قصه گویی گروه اجرایی این پروژه 

را تشکیل می دهند.

ابوالفضل پورعرب:

غمگین بود و غمگینانه رفت
   بدرقه فریماه فرجامی به خانه ابدی


